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Emne: Horsens-Hammer Hjemstavnsforening 

Lokalhistorisk Arkiv - Generalforsamling 

 2025 

   

Sted: Liselund, Vodskov 

Dato: Onsdag den 20. januar 2025  Tidsrum: 19.30 – 21  

Deltagere:  Bestyrelsen: Svend Dam Larsen, John Schødt, Jørgen Nikolaj Olsen & Ib Ulbæk samt revisorer, 

hertil godt 30 deltagere. 

Fraværende:  

Indkalder: Poul Dahl    Referent:  Poul Dahl 

Referat til: Offentliggøres på h-hh.dk og sendes til bestyrelsen 

Dagsorden: 

1. Velkomst ved Poul Dahl 

2. Valg af dirigent 

3. Bestyrelsens beretning (Poul Dahl) 

4. Regnskab 

5. Indkomne forslag 

6. Valg af bestyrelsesmedlemmer: 

Ib Ulbæk og Poul Dahl er på valg 

7. Valg af suppleanter: 

Frank Sørensen og Jacob Arenfeldt 

8. Valg af revisorer: 

Karsten Pilgaard og Frede Fladkjær  

9. Fastsættelse af kontingent 

10. Debat om foreningens fremtidige arbejde 

11. Eventuelt 

Foredrag ved museumsinspektør Karen Povlsen. 

 

Referat fra Generalforsamlingen 

Poul Dahl bød de mere end 30 fremmødte velkommen. Herefter gik forsamlingen over til mødets dagsorden. 

Ad 2. Valg af dirigent 

Frede Fladkjær blev indstillet af bestyrelsen og valgt. Frede konstaterede herefter, at generalforsamlingen var retti-

digt indkaldt. 
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Ad 3. Bestyrelsens beretning 

Poul aflagde på bestyrelsens vegne beretning og kom kort ind på nogle af de opgaver, som bestyrelsen har arbejdet 

med siden sidste generalforsamling i januar 2024: 

Arkivet har modtaget og registreret en række forskellige arkivalier, bl.a. 

- Fotografier fra Hammer Bakker fra 1930erne fra Jan Hvolbæk, Vodskov. 

- Gård-fotografier fra ”Enggaard” i Rærup fra Ellen Aaen, Hjallerup. 

- Forskelligt materiale fra Jørgen Hoffmeyers el-forretning i Vodskov. 

Opgaver lige nu 

  - Vodskov Kros historie. 

  - Navne på elever/lærere på scannede skolefotografier.  

  - En beskrivelse af gårdene i Vodskov fra 1662 og frem. 

 - Omorganisering af arkivets fotografier  

  - Vi modtager, registrerer og arkiverer nye arkivalier, som heldigvis kommer i en lind strøm. 

Modtaget gæster i Arkivet 

  - Vi har ydet hjælp til mange ”kunder” med lokalhistoriske emner, fremskaffet billedmateriale og assisteret  

     slægtsforskere med oplysninger fra vores lokalområde. Bla. Vickie Woolley Jacobson, Iowa med oplysninger om 

     hendes forfader, der ved 1800-tallets midte var forpagter på Vester Mølle i Langholt. Vi assisterede Vicki og 

     hendes mand ved besøg på stedet. 

Vore medier  

  - På h-hh.dk har vi lavet en ny fane: Hammer Bakker. Den indeholder bla. uddrag fra den lukkede hjemmeside 

    ”Oplev Hammer Bakker”, herunder ”Det Historiske Kort over Hammer Bakker”. 

    Vi lægger løbende nyheder på hjemmeside. 150 personer abonnerer på vores nyhedsbrev. Der er plads til flere! 

 - Vi fik etableret en FaceBook-gruppe: ”Horsens-Hammer Hjemstavnsforening”. Her viser vi fotografier fra  

   vores righoldige fotoarkiv. FB-gruppen har medlemmer, som endnu ikke er medlem i Arkivet. Det håber vi, at  

   flere vil blive!  

Horsens-Hammer Årbog 2024 

   Årbogen ser vi som vores flagskib, og det er da også lykkedes os at få en solid årbog ”på gaden” med  

   mange spændende lokalhistoriske artikler. Vi bestræber os på at får artikler og opslag fra hele den gamle 

   Horsens-Hammer Kommune. 

 Åbent Hus 

  I 2024 gennemførte vi endnu et velbesøgt Åbent Hus i vore vante lokaler på Liselund. Mange medlemmer mødte  

  op og nye meldte sig ind. Det blev et par hyggelige dage. Vi havde lavet en mini-udstilling med et udpluk af de  

  arkivalier, som vi har modtaget. Bl.a. Billeder fra Hammer Bakker og Vodskov Kros historie. Som tidligere viste vi 

  en billedserier med fotografier fra vores lokalområde. 

  Ib Ulbæk har sammen med Dan Ole Faaborg og Jan Dissing udgivet bogen: ”SE HAMMER BAKKER – som de 

var 
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  i gamle dage”. Vi havde købt en portion. Alle bøger blev solgt.   

   Der var naturligvis også tid til at få årbogen, betale kontingent og ikke mindst drikke kaffe og snakke!   

   Vi fik flere mail-adresser, så muligheden for at sende breve ud ad den vej blev øget. Dermed kan vi mindske 

   portoomkostninger. 

  

Bestyrelsens beretning blev godkendt. 

Ad 4. Regnskabet 

Svend gennemgik regnskabet for 2024. 

Indtægter 2024: 34.192 kr. Udgifter: 27.696 kr. Større poster blev gennemgået. De faste udgifter udgør en 

stor del af underskuddet.  

Resultatet for 2024: - 2.753 kr. 

Foreningens samlede formue viser en lille stigning fra 85.876 kr. til 86.104 kr. 

Revisorerne Karsten Pilgaard og Frede Fladkjær havde gennemgået og godkendt regnskabet, det samme gjorde  

generalforsamlingen. 

Ad 5. Indkomne forslag  

Frede Fladkjær konstaterede, at der ikke var indkommet forslag. 

 

Ad 6 Valg af bestyrelsesmedlemmer 

På valg var Ib Ulbæk og Poul Dahl, de modtog genvalg. Og blev genvalgt.  

Bestyrelsen består således af: Poul Dahl, Svend Dam Larsen, John Schødt, Jørgen Nikolaj Olsen og Ib Ulbæk.  

 

Ad 7. Valg af suppleanter 

Jacob Arentoft og Frank Sørensen var villige til genvalg og det blev de. 

 

Ad 8. Valg af revisorer 

Karsten Pilgaard og Frede Fladkjær var villige til genvalg og det blev de. 

 

Ad 9. Fastsættelse af kontingent 

Bestyrelsen foreslog uændret kontingent 125 kr. Det blev konfirmeret af Generalforsamlingen. 

 

Ad 10. Debat om foreningens fremtidige arbejde 

Muligheden af at søge fondsmidler til større ting blev nævnt. Spar Nord Fonden og ANTV Fonden er muligheder.  

Bestyrelsen arbejder videre med mulighederne. 
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Ad 11. Eventuelt 

Intet under eventuelt. 

Frede takkede for god ro og orden og gav ordet videre til Poul, som afsluttede generalforsamlingen.  

Efter en kort pause fortalte museumsinspektør Karen Povlsen via et billedforedrag om arkæologiske  

udgravninger i 2023 ved Tingvej 181.  

 

Det blev 1 time med et inspirerende og oplysende foredrag om udgravningen, der viste spor fra bondestenalder, 

bronzealder og jernalder. Sandflugter var et gennemgående tema, for de gemte på fortidige hændelser. Mose med 

flintestensnedlæggelse, kogestensgruber i meget stor antal og tydelige spor efter ardpløjning. Alt lå i forskellig dybde 

med varierende lag af flyvesand og sandblandet muld over.   

 

Nye undersøgelser, fortalte Karen Povlsen, viser, at Limfjordens datidige kystlinje har ligget betydeligt tættere på be-

byggelsen ved Tingvejen end i dag. Hen ved en kilometer til fjorden. Oldtidens mennesker har boet spredt i området 

mellem fjord og Hammer Bakker. Undersøgelsesstedet var en lavning i udkanten af Hammer Bakker. 

 

Kogegruberne var centrale i undersøgelsen, fortalte Karen Povlsen. Der var ca. 100 større og mindre gruber, hvori 

der blev fundet rester efter forkullet træ og ildskørnede sten.  

Hvad har gruberne været brugt til? Madlavning. Stegning af kød og måske ølbrygning! Undersøgelser peger i den 

retning, da naturvidenskabeligt undersøgte sten viser rester af forkullet sukker og stivelse. 

Antallet af gruber tyder på, at de er indgået i en eller anden form for rituel/ceremoniel handling på stedet. Det har  

næppe været et dagligt spisested for områdets beboere. Så kan man spørge sig selv, hvorfor der i dette område har 

været et samlingssted med brug af de mange kogegruber. Svaret kan indtil videre ikke besvares.  

 

Karen fortalte, at landsbyer først bliver almindelige i jernalderen, fra omkring 500 f. Kr. På spørgsmål svarede hun, at 

Vodskovs alder ikke er påvist via arkæologiske undersøgelser. 

Det var et interessant indlæg, som gav anledning til mange spørgsmål og som bredte vores viden ud om fortidens 
mennesker og deres efterladenskaber.  

 
Formanden takkede afslutningsvis Karen Povlsen for hendes interessante foredrag og overrakte 3 flasker vin. 
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Karen Povlsen om fortiden ved foden af Hammer Bakker 

 

Poul Dahl takkede på Hjemstavnsforenings vegne Karen Povlsen for hendes oplysende, engagerede og vidende 
foredrag og kvitterede med rødvin. 

 


